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وزیر امور اقتصادی و دارایی و سخنگوی اقتصادی 
دولت گفت: دولت در سیاست اصلاح ارز ترجیحی 
دنبال رهاسازی نرخ ارز و یا تامین کسری بودجه 

خود نیست.
سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی و سخنگوی 
اقتصادی دولت گفت:  با روند گذشــته اختصاص ارز ارزان به 
واردات دانه روغنی ، تولید دانه های روغنی صرفه نداشت و تولید 
روغن نباید آنقدر وابســته به واردات باشد. در شرایط کنونی با 
یارانه به دانه های روغنی امکان کشــت و کار در داخل نبود و 
حتی کارخانه های آردسازی هم اقتصادی نبودند، اما اگر یارانه به 
مصرف کننده پرداخت شود، امکان کشت و کار دانه های روغنی 

فراهم می شود. 
وی ادامه داد: با وجود اینکه قیمت کالاهای اساســی در دنیا 
بین 30 تا 40 درصد و حتی 60 درصد هم افزایش یافته است 
از اقتصاددانان تحلیل خواستیم که ریشه افزایش قیمت چیست 
و دولــت با جدیتی که در کنترل تورم دارد و جلوی خلق پول 
بی ضابطه را می گیــرد، چگونه می  تواند جلوی تورم کالاهای 

اساسی را بگیرد. 
  افزایش قیمت کالای اساسی 

به خاطر نرخ ارز و جنگ اوکراین
وزیر اقتصاد گفت: در تمام کالاهای اساســی میزان افزایش 
قیمت داخلی کمتر از نرخ جهانی بوده است و از فروردین سال 
جاری ریشه افزایش قیمت کالاهای اساسی به حوادث خارج از 
کشور و جنگ اوکراین برمی گردد. حتی در کشورهای اروپایی 
و آمریکای شمالی هم بالاترین رقم تورم در 30 سال گذشته 
تجربه شده است و بیشترین اثر قیمت و مقداری بر روی تورم 

کشورها ایجاد شده است.
خاندوزی اظهار داشت: باید بند ناف کالاهای اساسی به مسئله 
ارز ترجیحی و ارزان را مانند برنج و روغن کم کنیم و از طرفی 
گروه های کم درآمد را مورد حمایت قرار دهیم و لازم نیســت 
که قیمت این کالاها برای همه مردم جهان پایین باشد، بلکه 
دهک ها به تناسب قدرت خریدشان باید مورد حمایت قرار گیرند. 
لازم نیســت قیمت نان، گوشــت و برق برای همه دهک ها 
پایین باشد زیرا دهک های پردرآمد مصرف چند برابری نسبت 
به خانوارهایی دارند که با حداقل حقوق 4 تا 5 میلیون تومانی 

زندگی می کنند و برخی نیز بیکار هستند.
وی افزود: با تکمیل پایگاه رفاه ایرانیان افراد غنی شناسایی 

می شوند و اغنیا باید از گرفتن یارانه ها جدا شوند. 
جلوی سوداگری با ارز ترجیحی را می گیریم

وزیر اقتصاد در مورد تکلیف قانون بودجه و ارز ترجیحی گفت: 
پارسال 8 میلیارد دلار و امسال 9 میلیارد دلار ارز ترجیحی در 
نظر گرفته شده که در یکی دو ماه اول سال تمام می شد و دولت 
تصمیــم گرفت به جای اینکه این ارز در اختیار واردکننده قرار 
گیرد، در اختیار مردم قرار گیرد زیرا در روش قبلی این حمایت ها 
کمتر به مردم اثبات می کرد و دولت هم با سیاســت مدبرانه 

می تواند جلوی فعالیت سوداگری را بگیرد. 

خاندوزی گفــت: روند قبلی پرداخت ارز ترجیحی ناکارآمد و 
فســادخیز بود و انگیزه ای برای تقویت تولید داخل هم وجود 
نداشت و به جای تولید دانه های روغنی به واردات منجر می شد. 
سخنگوی اقتصادی دولت تأکید کرد: دولت هیچ سیاست ارزی 
دیگر جز از بین بردن رانت و فســاد در ارز ترجیحی ندارد و از 
طرفی دولت دنبال رهاسازی نرخ ارز نیست. حتی در این دولت 
نرخ ارز گاهی به بالای 31 هزار تومان هم رسید اما با کنترل های 

داخلی نرخ به سطوح قبلی برگشت. 
وی گفت: برخی می گویند باید سیاست آزادسازی کل اقتصاد و 
رهاسازی انجام شود که این هم غلط است و اگر از آنها بپرسید 
در مورد قیمت کالاهای اساسی و کمبود در بازار جهانی و مقابله 

با قاچاق چه باید بکنیم پاسخی ندارند. 
خاندوزی عنوان کرد: یکی از نهادهای امنیتی گزارش داد در 
40 روز اول سال جاری در برخی استان های شرقی روزانه هزار 
تن روغن به کشورهای همسایه قاچاق می شد که این مربوط 
به موارد کشف شده است و قطعاً دو سه برابر این مقدار روغن 

یارانه دار از مرزهای کشور خارج می شود.
 تفکر دولت مبتنی بر عدالت و مردم داری است

وی گفت: تفکر دولت مبتنی بر عدالت و مردمداری است و به 
سمت آزادسازی و رهاسازی نمی رود به ویژه در شرایط منطقه 

و جنگ اوکراین باید این اطمینان را به مردم بدهیم که از آنها 
حمایت می کنیم. 

به گفته وزیر اقتصاد،  بهترین شــیوه برای کاهش فســاد و 
رانت اصلاح ارز ترجیحی اســت که در روش قبلی رفاه مردم 
هم کاهش پیدا کرده بود، اما سیاست باید طوری اجرا شود که 

دهک های پایین درآمدی بیشتر مورد حمایت قرار گیرند. 
خاندوزی خاطرنشان کرد: دولت نه تنها برای کسری بودجه و 
یا سایر سیاست ها به اصلاح ارز ترجیحی نمی پردازد، بلکه دولت 
منفعت بودجه ای ندارد و می خواهد سیاست ارزی بهتری به نفع 
مردم اجرا کنــد و دولت می خواهد ارز نفتی را علاوه بر اینکه 
به کالای اساسی می دهد برای کارهای عمرانی هم اختصاص 

دهد.
وی تأکید کرد: من به عنوان وزیر اقتصاد و خزانه دار کل کشور 
می گویم نه منفعت خزانه کشور و نه منفعت بودجه ای در این 
طرح دنبال نمی شــود و اگر این طرح در ســه سال قبل اجرا 
می شــد چون فاصله ارز ترجیحی4200 تومانی و بازار آزاد کم 

بود، هزینه های آن کمتر می شد. 
 اقتصاد را پیش بینی پذیر می کنیم

وزیر اقتصاد گفت: سیاست دولت این است که هر نوع اصلاح 
اقتصادی با پختگی و کارشناســی انجام شود و ما در اصلاح 

یارانه ها معتقد به اجرای تدریجی هستیم و نمی خواهیم شوک 
درمانی انجام دهیم. گرچه شوک درمانی با جبران همراه باشد. 

بلکه می خواهیم اقتصاد پیش بینی پذیر باشد. 
جبران معیشت مردم با کالابرگ الکترونیکی

خاندوزی این نکته را هم گفت: اصلاح یارانه ها ادامه دار خواهد 
بود و نمی خواهیم حمایت دولت یکی دو ماهه باشد. از طرفی 
بودجه ما را مکلف کرده، از طریق کالابرگ معیشــت مردم را 

جبران کنیم. 
وی افزود: مســئولیت آرد خبازی و نان سنتی برعهده وزارت 
اقتصاد است و ما به سمت کالابرگ برای نان می رویم و آن را 

به سایر کالاها تعمیم می دهیم.
وزیر اقتصاد با اشاره به پرداخت نقدی که انجام شد، گفت: این 

پرداخت تکمیل خواهد شد.
81 درصد گندم تبدیل به نان سنتی می شود

خاندوزی افزود: از مجموع گندم مصرفی کشور 81 درصد برای 
نان متعارف و ســنتی و 6 تا 7 درصد برای نان های صنعتی  و 
فانتزی و بقیه برای کالاهای دیگر اســتفاده می شود. البته در 
تهران سهم نان صنعتی 19 تا 20 درصد و نان سنتی 80 درصد 
است، اما در برخی استان ها نان سنتی 96 درصد و نان صنعتی 

حدود 4 درصد است و متوسط کشور 6 تا 7 درصد است.

قیمت نان برای مردم یک ریال هم اضافه نمی شود
وی عنوان کرد: دولت مکلف است سفره ایرانیان را پاس بدارد 
و قدرت خرید مردم که 81 درصد نان سنتی مصرف می کنند را 
حفظ کند، البته معتقدیم طرح نان به صورت مجزا  اجرا می شود 
و تأکید داریم که میزان پرداختی از جیب مردم حتی یک ریال 
اضافه نشود و رئیس جمهور  هم تأکید کرده است که قیمت نان 

افزایش نیابد و نظر مقام معظم رهبری نیز همین است.
وزیــر اقتصاد گفت: خرید نان با کارت بانکی و در سیســتم 
جدید انجام می شــود که به قیمت قبلی خواهد بود. مثلًا نان 
سنگک مثل گذشته 2 یا 3 هزار تومان از کارت بانکی خریدار 
کم می شود، البته تعداد نان ثبت می شود که بدانیم چقدر از آرد 
خبازی تبدیل به نان شده و بقیه قیمت  آن به خبازی پرداخت 

می شود.
به گفته خاندوزی بعد از افزایش قیمت آرد انگیزه ای برای قاچاق 
نمی ماند و دولت برای جبران هزینه نانوا حلقه ماقبل آخر را یعنی 
نانوا را حمایت می کند. یعنی بخشی از پول نان از کارت مردم و 

قسمتی توسط دولت پرداخت می شود.
وی این را هم گفت: همه کارت های بانکی تمام اعضای خانوار 
قابلیت خرید نان خواهد داشت و ما حداکثر تسهیل و روان سازی 
را انجام داده ایم البته در دوره آزمایشی در یک استان اجرا می شود 

و بعد به کل کشور تعمیم داده می شود. 
وزیر اقتصاد در مورد اثر سیاست اصلاح یارانه نان بر ضایعات 
گفت: بی تردید در کاهش ضایعات مؤثر خواهد بود و نوع مصرف 
بهینه خواهد شد. البته همه اتفاقات خوب و همه آرزوها با یک 
سیاست محقق نمی شود، بلکه باید اصلاح زیرساخت ها انجام 
شود، وگرنه سیاست کوتاه مدت قیمتی اگر با زیرساخت همراه 

نباشد دوباره به حالت قبل برمی گردد.
خاندوزی اظهار داشت: در برخی از دولت ها قیمت فلان حامل 
انرژی بالا رفت و گفته می شد مردم از خودروی شخصی استفاده 
نکنند اما زیرســاخت حمل و نقل عمومی فراهم نبود و بعد از 

مدتی مردم به ماشین شخصی روی آوردند. 
وی تأکید کرد: یارانه ارز ترجیحی باید به دست مردم و یا حلق 

ماقبل آخر برسد و شیرینی فساد و قاچاق آرد را کم کنیم. 
به گفته وزیر اقتصاد، قیمت نان، داروهای بیمه ای و بنزین تغییر 
پیدا نمی کند و سیاست ها را باید به ترتیب و با توالی دنبال کنیم. 
خاندوزی در مورد جا ماندگان یارانه گفت: در ستاد اقتصاد دولت 
مطرح شد که پایگاه رفاه ایرانیان در وزارت کار آماده شود و یک 
دهک پردرآمدی یا 10 درصد جامعه که از یارانه کنار گذشــته 
شــده اند اگر شواهدی ارائه کنند و در صورت داشتن استحقاق 
می توانند جزو یارانه  بگیران قرار گیرند و می توانند به سایت وزارت 

رفاه مراجعه کنند. 
وی این را هم گفت:  اطلاعیه رسمی اعلام خواهد شد حتی 
میزان واریزی یارانه معیشتی و اینکه از چه زمانی قابل برداشت 
خواهد بود و به چه ترتیبی امکان اعتراض به حذف یارانه از پایگاه 
رفاه ایرانیان اعلام خواهد شد و اگر کسانی مستحق تشخیص 

داده شوند یارانه های قبلی برای شان جبران می شود.

وزیر اقتصاد:

دولت دنبال رها سازی ارز نیست

خبر

رئیس سازمان دامپزشکی کشــور با بیان اینکه مخالف قطعه 
فروشی مرغ است، گفت: این کار باعث شیوع بیماری می شود و 

به زودی به این موضوع واکنش نشان خواهیم داد.
ســید محمد آقا میری رئیس سازمان دامپزشکی کشــور در نشست خبری 
در پاســخ به این سئوال که قطعه فروشــی مرغ  عامل گرانی در بازار شده و به 
اعتقاد کارشناسان بهداشتی عامل شیوع بیماری نیز است، چرا مقابله نمی کنید؟ 
گفت:»ســازمان دامپزشکی کشور مخالف قطعه فروشی مرغ است زیرا این کار 

باعث شیوع بیماری می شود و به زودی در این مورد واکنش نشان خواهیم داد«.
در فروشگاه های تهران، قطعات مرغ تا 2.5 برابر نرخ مصوب مرغ به فروش می 
رسد و نظارتی بر این قیمت ها نیست و برخی فروشگاه ها مرغ کامل به مردم نمی 
دهند تا مجبور به خرید قطعه با قیمت گرانتری شوند. در این فروشگاه ها فیله مرغ 

64 هزار تو مان و سینه مرغ 57 هزار تومان را می فروشند.
فروش شیر خام در لبنیات سنتی ها تخلف است

آقا میری در پاسخ به این سئوال چرا نظارت بر قیمت و بهداشت، مراکز ماست 
بندی ها در کشور رها شده است علاوه بر اینکه اغلب این مراکز غیر بهداشتی 
است هر زمان که بخواهند قیمت ها را افزایش می دهند، گفت: »این مراکز به 
هیچ وجه حق فروش شیرخام را ندارند و تخلف است«.به گفته مسئولان اتحادیه 
دامداران، تنها در استان تهران 2000 واحد لبنیات سنتی وجود دارد و در اکثریت آنها 

شیرخام عرضه می شود.

چرا چین واردات گوشت از برزیل را متوقف کرد و ما نکردیم 
آقا میری در پاسخ به این سئوال چرا چین به دلیل آلودگی، واردات گوشت از برزیل را 
متوقف کرد اما ما سال گذشته 37 هزار تن گوشت وارد کردیم؟ گفت: »پروتکل های 
کشور ما سخت گیرانه است و اگر کوچکترین موردی مشاهده کنیم حتما متوقف می 
کنیم«. وی ادامه داد: احتمالا آلودگی در بسته بندی گوشت ها بوده که کشور چین 
واردات از برزیل را ممنوع کرده است.وی افزود: یک مورد گوشت آلوده 170 تنی وجود 
داشت که از چرخه مصرف انسانی خارج کردیم.آقا میری اشاره نکرد این گوشت ها از 
کدام کشور وارد شده بود.رئیس سازمان دامپزشکی کشور با بیان اینکه برای جلوگیری 
از انحصار در واردات، ارزان سازی و افزایش کیفیت با کشورهای جدیدی برای انجام 
واردات مذاکره می کنیم، افزود: قراردادی برای واردات گوشت با ونزوئلا امضاء کردیم 

و به زودی با کشور نیکاراگوئه هم امضاء می کنیم.
مالیات بر ارزش افزوده واردات داروهای دامی حذف شد

وی گفت:  مالیات بــر ارزش افزوده واردات داروهای دامی حذف شــده و وارد 
کنندگان تنهــا 3 درصد عوارض گمرکی را پرداخت می کنند.رئیس ســازمان 
دامپزشکی کشور افزود: حذف ارز ترجیحی هیچ تأثیری بر قیمت دارو، واکسن و 
مواد بیولوژیک دامپزشکی نخواهد داشت و چه بسا در برخی از داروها و واکسن ها 
نسبت به سنوات گذشته شاهد کاهش قیمت باشیم.وی با اشاره به اینکه مواد اولیه، 
دارو و واکسن به مقدار کافی تأمین شده است، افزود: در برخی از زمینه ها ما حتی 

بیش از نیاز تولید داریم.

وزیر اسبق پست و تلگراف و تلفن با بیان اینکه ارز 4200 تومانی 
موجب وارد شدن آسیب جدی به ساختار اقتصاد کشور شد، گفت: 
نتیجه همین سیاست ها نظیر ارز 4200 تومانی است که سبب 

می شود، فقرا فقیرتر شوند و رانت خواران هر روز غنی تر شوند.
سید محمد غرضی در نقد سیاست ارز 4200 تومانی اظهار داشت: این مسئله 
خیلی ساده است، از قدیم ضرب المثلی وجود دارد که می گوید، »یک شهر با دو 
نرخ خراب می شود« یعنی اینکه یک جنس یا ارز اگر دو نرخ داشته باشد، مشخص 

است که یک گرفتاری در آن وجود دارد.
وزیر اســبق وزیر پست و تلگراف و تلفن با اشاره به اینکه از ابتدای انقلاب در 
دولت ها، ارز با دو نرخ، سه نرخ و بعضا چندین نرخ به بازار عرضه می شد، گفت: در 
دولت آقای روحانی ارز چندین نرخ داشت، مواد غذایی با نرخ 4200 تومانی بود، 
سایر مواد با نرخ نیمایی و یک نرخ هم مرتبط با بازار سنا و یک نرخ هم به عنوان 

بازار آزاد وجود داشت.
 نتیجه ارز 4200 تومانی آسیب به مردم بود

وی ادامه داد: در چنین شــرایطی که نتیجه سیاســت ارز 4200 تومانی بود، 
رانت خواران با قیمت بسیار پایین ارز، کالا را وارد و آن را احتکار می کنند و بعد با 
سودهای کلان آن را به فروش می رسانند و مردم از این ناحیه آسیب جدی دیدند.
غرضی با اشــاره به اینکه ارز 4200 تومانی موجب وارد شدن آسیب جدی به 
ساختار اقتصاد کشور شد، گفت: نتیجه همین سیاست ها نظیر ارز 4200 تومانی 

است که سبب می شود، فقرا فقیرتر شوند و رانت خواران هر روز غنی تر شوند.
این وزیر پیشین  در بیان ضرورت حذف ارز 4200 تومانی گفت: هر دولتی اگر 
ارز را تک نرخی نکند دچار گرفتاری خواهند شد و این گرفتاری همان فعالیت 

رانت خواران است.
از اقدامات 5 دولت گذشته حمایت نمی کنم

وی افزود: باید ارز به یک نرخ به بازار عرضه شود تا رانت خواران موفق به ایجاد 
انحصار در تجارت نشوند.وی در نقد اقدامات دولت ها در مواجه با مسئله نرخ ارز 
گفت: به هیچ وجه از اقدامات پنج دولت گذشته نه به لحاظ منطق اقتصادی و نه 

به لحاظ منطق سیاسی حمایت نمی کنم.
غرضی با اشاره به اجرای سیاست های حمایتی نظیر کوپن گفت: هر موقع کوپن 
مد نظر قرار گرفت، برای دولت گرفتاری ایجاد شد، برای مثال در یک دولتی که 

نمی خواهم اسم بیاورم، 1.5 برابر جمعیت کشور کوپن دست مردم بود.
 رانت خواران شیوه های مد نظر خود را به دولت ها تحمیل می کنند

وی بار دیگر با اشــاره به مفاسد سیاست های ارز 4200 تومانی گفت: همیشه 
قیمت ارز کمتر از قیمت بازار موجب هدر رفت منابع ارزی می شود و فساد و رانت 

را به همراه خود دارد.
غرضی گفت: به طور کلی رانت خواران تلاش می کنند تا شیوه های مدنظر خود 
نظیر ارز 4200 تومانی را به دولت ها تحمیل کنند تا از این طریق به کسب سود 

کلان بپردازند.

رئیس سازمان دامپزشکی کشور: وزیر اسبق پست و تلگراف و تلفن:

فروش شیرخام در ماست بندی ها تخلف است ارز 4200 تومانی سیاست تحمیلی رانت خواران بود 

چرا بازار طالب نیروهای ماهر است؟
در حال حاضر آموزش های فنی و حرفه ای در تامین نیروی انسانی ماهر و کارآمد 
اثرگذار است و برای تقویت مهارت آموزی به سرمایه گذاری در بخش مهارت نیاز 
اســت. به گفته وزیر کار، یکی از علل بیکاری، نداشتن آموزش است و 50 درصد 

بیکاری با ارائه آموزش های مهارتی حل می شود.
  در حال حاضر بیکاری، یکی از معضلات عمده کشور به شمار می رود و بسیاری از ناهنجاری های 
اجتماعی و عدم راهیابی جوانان به بازار کار، به دلیل ضعف و فقدان مهارت در ایجاد شغل به وجود می آید. 
کارشناسان معتقدند برای تقویت مهارت آموزی به سرمایه گذاری در بخش مهارت و آموزش های فنی و 

حرفه ای نیاز است تا از این طریق تحول در نظام مهارت آموزی و کارآفرینی ایجاد شود.
آموزش های فنی و حرفه ای در تامین نیروی انســانی ماهر و کارآمد اثرگذار اســت و هدف از این 

آموزش ها، افزایش توانایی های دانشی و مهارتی افراد برای انجام مطلوبتر وظایف شغلی است.
رهبر معظم انقلاب در دیدار اخیر با کارگران، با تأکید بر لزوم فرهنگ سازی در جامعه، درباره »ارزش 
کار«، مسئولان مربوط را به اهمیت دادن به موضوع بسیار حیاتی مهارت افزایی در کارگران توصیه کردند.
ایشان فرمودند: نظام آموزشی کشور باید هر چه بیشتر به حالت عملی و کاربردی نزدیک شود و در 
بخش تولید نیز مهارت کارگران به گونه ای افزایش یابد که با ابتکار و سلیقه خوب، ارزش کار و محصول 

در چشم مشتریان بالاتر برود.
حجت الله عبدالملکی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری و نکاتی 
که معظم له در خصوص وظایف دولت در توسعه آموزش های فنی وحرفه ای ایراد فرمودند، می گوید: 
تحول در آموزش های فنی وحرفه ای که مورد تأکید رهبر معظم انقلاب بود، از راهبردهای کلان وزارت 

مردم در سال جاری است.
وزیر کار با بیان اینکه 50 درصد بیکاری با ارائه آموزش های مهارتی حل می شود، می گوید:«یکی از 
علل بیکاری به خاطر نداشتن آموزش است و در صورتی که نیروی جویای کار مهارت یاد بگیرد، می تواند 
از فرصت های شغلی بهره ببرد؛ ضمن اینکه تعداد زیادی از واحدهای اقتصادی به نیروی متخصص نیاز 
دارند.وی با تأکید بر اینکه 50 درصد بیکاری با ارائه آموزش های مهارتی حل می شود، می افزاید: یکی 
از علتهای بیکاری به خاطر نداشتن آموزش است و در صورتی که نیروی کار یا جویای کار مهارت یاد 
بگیرد، می تواند از فرصت های شغلی بهره ببرد ضمن اینکه تعداد زیادی از واحدهای اقتصادی به نیروی 
متخصص نیاز دارند.وزیر کار از توسعه آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای خبر داده و می گوید: امیدواریم 
امسال رشد 30 درصدی آموزش های فنی و حرفه ای و مهارتی را داشته باشیم تا کارگران ماهر و جویای 

کار به آسانی جذب بازار کار شوند.
بالا بودن نرخ فزاینده بیکاری دانش آموختگان دانشگاهی، به منزله فقدان مهارت های مورد نیاز این 
قشر برای ورود به بازار کار است به همین منظور، موضوع توانمندسازی و مهارت افزایی دانشجویان و 
دانش آموختگان در سالهای اخیر در دستور کار قرار گرفته تا افراد با آمادگی کامل وارد بازار کار شوند.
خوشبختانه ســازمان آموزش فنی و حرفه ای در دولت سیزدهم، نگاه ویژه ای به مقوله آموزش های 
مهارتی داشته و علاوه بر مشاوره های لازم، به حوزه مهارت هایی که امکان اشتغال در آن وجود ندارد، 

توجه کرده است.
کاهش زمان صدور مجوز تاسیس آموزشگاههای آزاد فنی و حرفه ای از 7 ماه به سه روز و کاهش 
زمان صدور گواهینامه مهارتی از 45 روز به 7 روز و شناســایی و معرفی بیش از 472 فرصت شغلی 
مهارت محور کم سرمایه بر از مهمترین اقدامات سازمان آموزش فنی و حرفه ای در این مدت بوده و 
وجود بیش از 600 مرکز آموزش دولتی در سراسر کشور، بیش از 11 هزار آموزشگاه فنی و حرفه ای 
آزاد و  6000 مربی در بخش دولتی از جمله ظرفیت های ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور به 

شمار می رود.
معــاون وزیر کار با بیان اینکه افراد دارای مهارت در جامعه بیکار نمی مانند، می گوید: رویکرد ما در 
دوره جدید سازمان آموزش فنی و حرفه ای مبتنی بر تقاضای بازار است و در این راستا آموزش اشتغال 
برای مشاغل جدید و ارتقای مهارت های شغلی شاغلان فعلی در جهت پایدارسازی شغل آنها را دنبال 

می کنیم.
غلامحسین حسینی نیا، معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای می گوید: در شرایط حاضر 
مهارت آموزی یکی از بهترین راههای برون رفت از وضعیت موجود در حوزه کسب و کار به شمار می رود 

که موجب می شود جوانان جویای کار در مسیر موفقیت برای به دست آوردن شغل پایدار قرار گیرند.
وی می گوید: رویکرد ما در دوره جدید سازمان آموزش فنی و حرفه ای مبتنی بر تقاضای بازار است و از 
رویکرد عرضه محوری در آموزش فنی به سمت آموزش تقاضامحوری حرکت می کنیم و در این راستا 
آموزش اشتغال برای مشاغل جدید و ارتقای مهارت های شغلی شاغلان فعلی در جهت پایدارسازی 

شغل آنها را دنبال می کنیم.
معاون وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه افراد دارای مهارت در جامعه بیکار نخواهند ماند، 
می گوید: طبق بررسی های صورت گرفته در سال های آینده بخش قابل توجهی از مهارت آموختگان نیاز 
به باز آموزی دارند؛ از این رو پیشنهاد »سازمان نظام آموزش های مهارتی کشور« را مطرح کرده ایم تا 

ضمن ایجاد تحول اساسی در سازمان، نقش نظارتی خود را برجسته کنیم.
رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای، می افزاید: بر اساس قانون، سهم آموزش های مهارتی از کل 
آموزش ها تا ســال 1400 باید به 30 درصد برســد و تلاش ما این است که در قالب این شورا، سهم 

آموزش مهارتی را افزایش دهیم.
در حال حاضر سازمان آموزش فنی و حرفه ای، در راستای گسترش آموزش های مهارتی، طرح های 
مختلفی را در دستور کار خود دارد که از جمله آنها می توان به توسعه آموزشگاه های آزاد، مهارت آموزی 
در محیط واقعی کار، ارائه آموزش های هیبریدی و دوره های آموزش مهارتی متناسب با رشته تحصیلی 

به دانشجویان اشاره کرد.
با توجه به تأکیدات بسیار بر اهمیت گسترش آموزش های مهارتی و مهارت افزایی کارجویان وشاغلان 
در جهت پایدارســازی  مشاغل، ضرورت توسعه آموزش های فنی و حرفه ای بییش از پیش احساس 
می شــود. مطابق آمارها، 45 درصد ورودی های مراکز فنی وحرفه ای را فارغ التحصیلان دانشگاهی 
تشکیل می دهند که عمدتا با هدف بهره مندی از آموزش های مهارتی و ورود به بازارکار به این مراکز 

مراجعه می کنند.
توسعه آموزش های فنی حرفه ای و مهارت آموزی در راستای اشتغالزایی و رفع نیازهای جامعه امری 
ضروری است و با توجه به تاکید مقامات کشور، مسئولان، کارشناسان و فعالان حوزه کار بر تربیت 
نیروهای ماهر، بستر ترویج فرهنگ مهارت آموزی در کشور باید فراهم شود و موضوع آموزش های 
مهارتی و فنی و حرفه ای از مهجوریت درآید و به عنوان یک الزام اساسی در جهت توانمندسازی نیروی 

کار مورد توجه قرار گیرد.

اینفوگراف

رئیس انجمن تامین کنندگان غلات ایران گفت:  همه 
کشورها در حال افزایش سطح ذخایر کالاهای اساسی 
هستند که بر این اساس پشتیبانی از تامین کنندگان 

می تواند امنیت غذایی کشور را تامین کند.
کاوه زرگران، رئیس انجمن تامین کنندگان غلات ایران با اشاره به 
آمارهای صندوق بین  المللی پول مبنی بر اینکه ایران با 1080 میلیارد 
دلار تولید ناخالص داخلی اولین اقتصاد بزرگ منطقه است، گفت: ایران 
ظرفیت  های بسیار بزرگی در حوزه ژئوپلتیک داشته و در اطراف آن 
کشورهایی واقع شده اند که مصرف کنندگان بزرگ غلات دنیا هستند 
که از جمله آن می توان به کشور عراق به عنوان یکی از واردکنندگان 

بزرگ آرد اشاره کرد.
وی افزود: ایران یکی از بزرگترین مصرف کنندگان نان در دنیا بوده 
و سرانه مصرف گندم در ایران 141 کیلوگرم برآورد شده است؛ این 
در حالی است که به طور کلی غلات 21 درصد در مصارف هر خانوار 

ایرانی سهم دارد.  
زرگران گفت: سطح زیر کشت گندم ایران با کاهش قابل توجه در 
سالهای اخیر، به 8 میلیون و 66 هزار هکتار رسیده است که بخشی 
از این گندم به شــکل آبیاری و بخشی دیگر به صورت دیم کاشته 
می شود؛ بنابراین میزان برداشت گندم در این کشور به شرایط جوی و 
آب و هوایی بستگی دارد که بر این اساس، در دوره های خشکسالی، 

طبیعی است که میزان کسری نیاز، باید از طریق واردات تامین شود.
وی اظهار داشت: طی سال های گذشته، کسری 5 میلیون هکتاری 
کشت دیم کاملا به شرایط جوی و آب و هوایی بستگی داشته و این 
در حالی است که تولید غلات از جمله گندم، جو و برنج به 22 میلیون 

تن رسیده است.
رئیس انجمن تامین کنندگان غلات ایران خاطرنشان کرد: 72 درصد 

گندم به عنوان مهمترین کالای اســتراتژیک غله ای کشور، دارای 
مصارف خبازی بوده و این در حالی اســت که ظرف چند روز آینده، 

شاهد آزادسازی قیمت آن خواهیم بود.
وی سطح زیر کشت گندم کشور را 6 میلیون هکتار عنوان و تصریح 
کرد: خرید شرکت بازرگانی دولتی نشان می دهد که 4.5 میلیون تن 
گندم از کشاورزان خریداری شده است که پیش بینی می شود امسال 
با توجه به شرایط آب و هوایی و خشکسالی  هایی که در کشور وجود 

دارد، میزان خرید گندم داخلی، کمتر از سال قبل باشد.
زرگران گفت: ایران ظرف یک بازه زمانی سه تا چهار ساله در سنوات 
گذشته، نیاز به واردات گندم نداشته و در برخی سالها جشن خودکفایی 
و حتی صادرات گندم برگزار کرده اســت، اما در سال گذشته حدود 
7 میلیون تن گندم وارد کشور شده و ایران مجدد به بازار خرید گندم 

دنیا برگشته است.
رئیس انجمن تامین کنندگان غلات ایران خاطرنشان کرد: در منطقه 
خاورمیانه، 34 میلیون تن گندم وارد می شود که در مقابل، نیاز مصرف 

این منطقه به این غله، 64 میلیون تن برآورد می  گردد.
وی افزود: در عین حال، سالانه 3 میلیون تن تولید جو تولید می شود 
که با میزان وارداتی که به کشــور صورت می  گیرد، رقم مصرف به 
5.8 میلیون تن می رســد که این خود، عدد قابل توجهی به حساب 

می آید و نشان می دهد که نیمی از نیاز باید وارد شود.
وی اظهار داشت: سیاســت های وزارت جهاد کشاورزی ایران آن 
اســت که ذرت به عنوان یک کالای آب بر وارد شود و تامین آن به 
عهده سایر کشورها گذاشته شده است تا بتوان مصرف آب را مدیریت 
کرد. این در حالی است که سالانه 9 میلیون تن واردات ذرت داریم که 
این رویه واردات ذرت به کشور به نحوی است که در سال گذشته به 

9.7 میلیون تن رسیده است.

زرگران گفت: التهاب بازارهای جهانی در اثر مناقشــات روسیه و 
اوکرایــن به عنوان دو تامین کننده اصلی غلات دنیا، بر بازار داخلی 
ایران هم اثرگذار خواهد بود و اثر خود را در قیمت ذرت به جای گذاشته 
است که امیدواریم این اثر وضعی افزایش قیمت، در هفته های آینده 

برطرف شود.
وی افزود: از سوی دیگر 80 درصد روغن مصرفی کارخانجات روغن 
کشی ایران وارداتی است و با توجه به ارزان بودن کالاهای اساسی در 
ایران که یکی از سیاست های اجرایی دولت به منظور افزایش سطح 
رفاه عمومی مردم است، بخشی از کالاهای اساسی از جمله روغن 
تولیدی، از طریق استانهای مرزی، به سایر کشورها قاچاق شود. در 
واقع قیمت پایین این کالا، حباب کاذبی در تولید روغن به وجود آمده 
که به نظر می رسد بعد از آزادسازی قیمتی که از سوی رییس جمهور 

اعلام شده، میزان تولید نیز به جایگاه اصلی خود برخواهد گشت.
وی با بیان اینکه در حوزه واردات دانه  های روغنی، دانه روغنی سویا 
بیشترین سهم را در واردات داشته و سال قبل 2 میلیون و 200 هزار 
تن دانه سویا به کشور وارد شده است، گفت: پایین بودن آمار واردات 
دانه کانولا به دلیل عدم تخصیص ارز بــه واردات این دانه روغنی 

است؛ چراکه به لحاظ قیمتی امکان رقابت با دانه سویا را که از یارانه 
دولتی برخوردار است، ندارد و بنابراین عمده واردات کشور به دانه سویا 

معطوف شده است.
زرگران گفت: 4.5 میلیون تن کنجاله سویا در کشور مصرف می شود 
که بخشی از آن وارداتی و بخشی نیز تولید داخلی است؛ به نحوی 

که سال قبل 2 میلیون و 200 هزار تن واردات صورت گرفته است.
وی اظهار داشت: سال قبل یک میلیون و 982 هزار تن روغن به 

کشور وارد شده است.
رئیس انجمن تامین کنندگان غلات خاطرنشــان کرد: کشــت 
دیم گندم در ایران وابســتگی به بارش جوی دارد و سالهایی که به 
خودکفایی رســیده ایم، دقیقا سالهایی بوه که بارش های خوبی در 
کشــور به ثبت رسیده داشته ایم و بنابراین حذف کشت دیم از آمار 
تولید کاملا مرتبط با شرایط آب و هوایی است؛ این در حالی است که 
پیش بینی من این است که میزان متوسط بارش در سال زراعی جاری 
از مهرماه سال 1400 تا مهرماه سال 1401 نشان می دهد که به غیر 
از استان هرمزگان تمامی استانهای کشور سطح بارشی کمتر از میزان 

متوسط بارش داشته اند.
زرگران گفت: ایران به واردات 25 میلیون تن غله، کنجاله و دانه های 
روغنی نیاز دارد و مجبور هستیم که در سال جاری، حداقل 7 میلیون 

تن گندم وارد کنیم.
رئیس انجمن تامین کنندگان غلات ایران از دولت خواســت تا با 
برنامه ریزی هایی که صورت می دهد، شاهد وفور کالا و زمینه سازی 
برای بالا رفتن ذخایر کالایی کشور باشد؛ به خصوص اینکه در دنیا 
همه کشــورها در حال افزایش سطح ذخایر کالاهای اساسی خود 
هستند که بر این اساس پشتیبانی از تامین کنندگان می تواند امنیت 

غذایی کشور را تامین کند.

رئیــس اتحادیــه بارفروشــان تهــران از کاهش 
10تا20 درصدی قیمت برخی از اقلام میوه و صیفی در 

میدان مرکزی میوه و تره بار خبر داد.
مصطفی دارایی نژاد در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه قیمت میوه و 
صیفی در داخل میدان مرکزی میوه و تره بار در این هفته کاهش داشته 
است، گفت : در میدان مرکزی  گوجه فرنگی با قیمت هر کیلو 6 تا 10 
هزار تومان ، پیاز ســفید 5000 تا 6000  تومان، پیاز زرد 5500 تومان ، 
ســیب زمینی کهنه 6000 تا 7000 تومان  و سیب زمینی نو 10 تا 11 
هزار تومان خرید و فروش می شود.وی ادامه داد: توت فرنگی و زردآلو نیز 
10 تا 20 درصد کاهش قیمت داشته است؛ به طوری که قیمت زردآلو 
از کیلویی 100 هزارتومان در روزهای گذشته به کیلویی 65 هزار تومان 

رسیده است.رئیس اتحادیه بارفروشان تهران اضافه کرد: در میدان مرکزی 
قیمت زردآلوی کاشان 30 تا 45 هزار تومان، توت فرنگی گرگان 30 تا 
35 هزار تومان و توت فرنگی بهنمیربابلسر نیز 50 هزار تومان است.به 
گفته وی اینکه این اقلام در مغازه ها با چه قیمتی فروخته می شود دست 
اتحادیه بارفروشان نیست و متولی مربوط به خود را دارد.دارایی نژاد تصریح 
کرد: تعزیرات، بازرسان صمت، جهاد کشاورزی و اتحادیه بارفروشان در 
میدان مرکزی حضور دارند و بدون فاکتور هیچکس اجازه فروش بار ندارد. 
همچنین مغازه ها نیز می توانند بر روی فاکتور متحدالشکل اتحادیه  30تا 
35 درصد سود خود را اعمال کنند.وی در ادامه گفت: آلبالو و گیلاس نیز 
از هفته آینده وارد بازار می شوند. همچنین زردآلوی شیراز و سپس ارومیه 

، یزد و استانهای دیگر  نیز به زودی به دست می آید.

رییس خانه اقتصاد ایران و ترکیه می گوید که با وجود بالا 
رفتن تورم در ترکیه، دولت این کشور حمایت های متنوع 

خود از بازار مسکن را ادامه می دهد.
به گزارش اقتصاد آنلاین؛ جلال ابراهیمی، اظهار کرد: در ماه های گذشته 
قیمت ها در ترکیه افزایشی شده و همین موضوع بر قدرت خرید مردم تاثیر 
منفی گذاشته است، مسئله ای که در بازار مسکن نیز خود را نشان می دهد و 
با توجه به بالا بودن تقاضا، کاهش قدرت خرید در این حوزه می تواند مشکل 
ساز شود.وی توضیح داد: یکی از اصلی ترین حمایت ها در این حوزه اعطای 
وام های بلندمدت با سود پایین به خصوص برای کارمندان دولت است. این 
در حالی است که به طور همزمان نظارت شدید و سختگیرانه ای بر ساخت و 
سازها نیز اعمال می شود.رییس خانه اقتصاد ایران و ترکیه ادامه داد: در کنار 
آن دولت ترکیه به پیمانکاران ساختمانی وام های متعدد می دهد که موجب 
رونق در ساخت و سازها در این حوزه شده است. در ترکیه بیشترین تمرکز 

بر ساخت واحدهای مسکونی با متراژ کم است و با توجه به کمبود مسکنی 
که در شهرهای بزرگ وجود دارد، این موضوع برای دولت اهمیت بسیاری 
دارد.ابراهیمی با بیان اینکه قیمت مسکن در ترکیه افزایشی شدید را تجربه 
کرده، بیان کرد: برای مقایسه می توان اینطور گفت که خانه در ترکیه دو 
برابر ایران رشد قیمت داشته و این موضوع چه در خرید و فروش و چه در 
اجاره خود را نشان داده و دولت را بر آن داشته تا برنامه های حمایتی را در 
دستور کار قرار دهد. در ترکیه هیچ خانه و طرحی به شکل نیمه کاره رها 
نمی شود و از انبوه سازان حمایت های ویژه ای صورت می گیرد.وی به سهم 
محدود خارجی ها از بازار مسکن ترکیه اشاره کرد و گفت: مجموع خانه هایی 
که از سوی ایرانی ها، عراقی ها، آلمانی ها، انگلیسی ها، سوری ها و شهروندان 
سایر کشورها خریداری شده حتی پنج درصد خانه های ترکیه نیز به شمار 
نمی رود، به این ترتیب این تلقی که ورود خارجی ها باعث افزایش قیمت 

خانه در ترکیه شده درست نیست و عوامل داخلی در آن تاثیر داشته است.

دولت از افزایش سطح ذخایر کالایی حمایت کند

ورود نوبرانه ها به بازار
خانه در ترکیه دو برابر ایران رشد قیمت داشت

رئیس انجمن تامین کنندگان غلات ایران:

رئیس اتحادیه بارفروشان تهران خبر داد


